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عضو  انجمن  صنفی مديران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

دکتر حسن روحانی، رئيس جمهوری کشورمان، روز گذشته 
در ديدار معاونان و مديران وزارت امور اقتصادی و دارايی از حضور 
 گسترده و شکوهمند مردم ايران اســلامی در راهپيمايی ١٣ 
آبان قدردانی کرد و اين حضور شــکوهمند را همراه با وحدت، 
انسجام،  مقاومت و ايستادگی در برابر دشمنان دانست و آن را 
خط بطلانی بر توطئه های جديد آمريکا تبيين کرد. روحانی 
همچنين با  قدردانی از زحمات کرباسيان در دوران مسئوليت 
وزارت اقتصاد و همچنين اکرمی در دوران مسئوليت سرپرستی 
اين  وزارتخانه، سخنانی داشت که مهمترين بخش های آن را در 

ادامه می خوانيد. 
اقتصاد را به مردم واگذار کنيم

 در زمينه ســهام عدالت، کاملا موافق هستم که مردم هم 
ســودش را بگيرند و هم بتوانند در بازار تبادل کنند، چون اين 
ســهام برای  مردم اســت و آنها بايد بتوانند هر وقت بخواهند 
استفاده و جابه جا کنند و البته اين حرکت خواص اقتصادی برای 
توليد کشور هم دارد و  در واگذاری به بازار سرمايه و اقتصاد کمک 
می کند. هر چه ما بتوانيم ميان اقتصاد و بخش دولتی و شــبه 
دولتی فاصله بيندازيم به  نفع مردم است؛ بايد اقتصاد را به خود 
مردم واگذار کنيم؛ خيلی چيزها را بايد به مردم واگذار کنيم. اگر 
مردم و سازمان های مردم  نهاد، در کمک به اقشار آسيب پذير 

درست فعال شوند، از دولت بهتر کار می کنند . 
سالم سازی بانک ها

 بانک ها بايد سالم سازی شوند، متأسفانه يا خوشبختانه امروز 
اقتصاد وصل به بانک ها است. به تدريج بايد اين وابستگی و تکيه 
 اقتصاد به بانک ها را به بازار سرمايه شيفت کنيم. بانک مسئوليت 
بسيار سنگينی دارد؛ وقتی آمار اضافه برداشت را ماهانه يک بار 
 نگاه می کنم، بعضی از آنها تکان دهنده است. بانک های خصوصی 
که وضع  شــان خيلی بد اســت. بعضی از بانک های دولتی هم 

 وضع شان خوب نيست. اين وسط خصولتی هم که هستند . 
  اين مشکل جدی اســت. اين هنر نيست که از منابع بانک 
مرکزی استفاده کنيم. چرا استفاده کنيد؟ خود دولت از منابع 
بانک مرکزی  استفاده می کند و به توليدکننده می دهد. شما 
کاری نکرديد، پس اندازی را از مــردم گرفتيد، چه مقدارش را 
استفاده کرديد و چه کار  کرديد؟ چقدر از پول های تان منجمد 
اســت؟ از آنها بگذريم، شــرکت های تان چه کار می کنند؟به 
آقای دژپسند گفتم نخستين مسئوليت شما در  وزارت اقتصاد، 
مسئوليت اصلاح نظام بانکداری است و شما کاری کنيد که اولا 
بانک ها از بنگاهداری خارج شوند. درحال حاضر  تسهيلاتی که 
بانک ها می دهند، اول به بنگاه های خودشان می دهند. بانک بايد 

از بنگاهداری خارج شود تا بتواند عادلانه رفتار کند.
تحريم را بشکنيم

     تحريم را بايد به خوبی بشــکنيم و اين کار را خواهيم کرد، 
با کمک مردم و با اتحاد و وحدتی که در جامعه اســت بايد به 
 آمريکايی ها با زبان روشن تفهيم کنيم که با زبان زور و فشار و 
تحريم و تهديد با ملت بزرگ ايران حرف نزنند. بايد برای هميشه 
 تاريخ تنبيه شود. با قلدرمآبی در برابر يک ملت بزرگ و با سابقه 
کهن فرهنگی، ايستادن و هر روز بهانه ای را درست کردن، اين 

 برای ملت ايران غيرقابل قبول است . 
  امروز کاری که آمريکايی ها انجام می دهند، صرفا فشــار 
به مردم اســت، فشار به هيچ جای ديگر نيســت. به مردم و به 
ملت های  ديگر و به شــرکت های ديگر و بــه دولت های ديگر 
است، امروز تنها ما از سياســت های آمريکا عصبانی  نيستيم، 
حتی شرکت ها و  دولت های اروپايی  هم از سياست های آمريکا 

عصبانی هستند . 
 ما برای حرف زدن مشکل نداريم به شرط اين که طرف ما، 
طرفی باشد که برای حرف، قول و عهد خودش ارزش قائل باشد. 
اگر  طرف مقابل به عهد و پيمانش ارزش قائل باشد حرف زدن 

مشکلی ندارد. آدم می تواند بنشيند حرف بزند و به نتيجه برسد . 
     امروز خوشــبختانه در اين ماجرا و تخلــف اخير آمريکا، 
آمريکايی ها از هميشه منزوی تر هستند، شما ببينيد الان چند 
کشــور از کار  آمريکا حمايت می کننــد؟ و آنهايی که مخالف 
هستند، چقدر هســتند؟ ما در بخش سياسی، افکار عمومی 
و حقوقی، موفقيت های بسيار  خوبی به دست آورديم. اين کار 
ساده نيست که آمريکا روی حرفی بايستد و کل اتحاديه اروپا 
با آن نباشد، اين يعنی پيروزی  ديپلماسی و پيروزی سياست 
خارجی. بعضی ها فکر می کنند در برجام که مذاکره کرديم و 
به نتيجه رسيديم اين موفقيت بزرگی بود  که آمريکايی ها اين 
موفقيت را از بين بردند، نه اينگونه نيســت. اين تفسير اشتباه 

است.
عقب نشينی آمريکا  

 اين که امروز آمريکا ناچار می شود، ۸ کشور را به زبان خودش 
در خريد نفت ايران استثنا کند، درحالی که قبلا به صراحت  گفته 
بود فروش و صادرات نفت ايران را به صفر می رسانم، اين پيروزی 
ما  و  عقب نشينی آمريکا نيست؟ اين که آمريکايی ها به  صراحت 
اعلام کردند که ما نمی گذاريم اقتصاد ايران، فعال باشد و رشد 

بکند، اما صادرات ما در ۷ ماه گذشــته نسبت به   ۷ ماه صادرات 
پارسال، بيشتر است، به معنای موفقيت ايران نيست؟ اين که 
جمهوری اسلامی ايران، امروز می تواند نفت خودش را  بفروشد و 

خواهد فروخت، موفقيت نيست؟
 حتی اگر اين ۸ کشور را استثنا نمی کردند باز هم ما نفت مان 
را می فروختيم، اين را به همه رهبران کشورهايی که در سازمان 
 ملل و حاشيه اجلاس با من ملاقات داشتند، گفتم که ما اينبار با 
افتخار تحريم را می شکنيم چون ظالمانه است و برخلاف قانون، 
 معاهدات و بر خلاف قطعنامه سازمان ملل است. پس ما افتخار 
می کنيم، اين تحريم ظالمانه را بشکنيم و همه بايد اين کار را 

بکنند . 
جنگ اقتصادی

   ما امروز در شرايط جنگ اقتصادی هستيم، در دفاع مقدس 
ساعتی در کار نبود که بگوييد چه ساعتی است. جلسه قرارگاه 
تا اذان  صبح طول می کشيد. نماز صبح می خوانديم بعد از آن 
ادامه می داديم  و تا ظهر طول می کشــيد. حساب اين نبود که 
ساعت خواب کی  است. موقعی که عمليات شروع می شد ديگر 
ساعت نمی شناخت از آن نيمه شبی که عمليات آغاز می شد، تا 
٤٨ ساعت حداقل،   ٧٢ ساعت آتش مداوم بود. نه وقت تعويض 
نيرو و نه وقت استراحت بود. چطور آن عمليات ها را پيش برديم و 

کشور را پيروز  کرديم و افتخار برای مردم آورديم . 
 الان هم احساس بايد اين باشد که در شرايط جنگ اقتصادی 
هستيم و روبه روی يک دشمن قدار ايستاديم. آن وقت صدام بود، 
امروز  ترامپ است. فرقی نمی کند. بايد بايستيم و پيروز شويم و 
خداوند ما را پيروز می کند. اگر برای رضای او و برای راحتی خلق 
او و  مردم او تلاش کرديم موفقيت نصيب مان می کند. اميدوارم 
در دوره جديد، وزارت اقتصاد و دارايی بتواند با موفقيت فراوانی 

مسئوليت  خودش را به پيش ببرد. 

سرانجام تحریم هاى پسابرجامى آمریکا از راه رسید

هدف: مردم ایران
ادامه از صفحه اول| بيش از ۱۲کشور از ايران 
واردات نفت داشتند که واردات خود را قطع کرده اند 
و درحال حاضر بيش از يک ميليون بشکه از توليدات 
ايران کاسته شده اســت، همچنين تا يک ميليون 
دلار از درآمد نفتــی ايران را از دست شــان خارج 
کرده ايم.» او درباره معافيت هــا هم چنين توضيح 
داد: «ما يک سری معافيت ها را به چند کشور داديم 
تا تضمين تامين نفت را داشته باشيم؛ کره جنوبی، 
ترکيه، تايوان و چند کشــور ديگر. اين کشورها هر 
کدام نشان دادند بشــدت در ٦ ماه گذشته واردات 
خود از ايــران را کاهش دادند و حتی دو کشــور از 
هشت کشــور کاملا واردات را قطع کردند. در عين 
حال مذاکرات ما برای به صفر رساندن فروش نفت 
ايران ادامه دارد. موضوع منع گســترش سلاح های 
هسته ای، موضوع پيچيده ای است و نيروگاه بوشهر 
بخشی از استثنايی است که ما آن را شامل کرده ايم. 
در آينده نيز فکت شــيتی ارايه خواهيــم کرد. اين 

استثنا ها محدود و موقت هستند.»
در اين کنفرانس خبری، خبرنگار الجزيره پرسيد: 
«شــما ايران را متهم بــه بی ثباتــی در خاورميانه 
می کنيد، درحالی که عربســتان بــا اقدامات خود 
باعث بی ثباتی در خاورميانه شــده، چه تفاوتی بين 
اين دو کشور وجود دارد که شما عليه تهران تحريم 
وضع کرده ايد، ولی در مورد رياض چنين تصميمی 
نگرفته ايد؟» پمپئو مدعی شــد:   «اجــازه بدهيد 
که من به شــما بگويم چه تفاوتی وجود دارد! ايران 
اســراييل را تهديد به نابودی می کنــد، باعث ادامه 
جنگ در يمن شده و به شيعيان نظامی در عراق که 
باعث بی ثباتی در اين کشور هستند، کمک می کند. 
ايران باعث بی ثباتی در ســوريه شــده است. فرق 
ايران و عربستان بسيار زياد است. از وقتی که دولت 
ترامپ روی کار آمده، عربســتان در راستای مبارزه 
با تروريسم تلاش بســيار کرده و اين ايران است که 

نيروی اصلی بی ثبات کردن در خاورميانه است.»
از سويی ديگر وزير خزانه داری آمريکا گفت: «در 
اين تحريم هــا ۷۰۰ فرد، گروه، هواپيما و کشــتی 
مورد تحريم قرار گرفته که بی سابقه ترين در تاريخ 
آمريکاســت. همچنين صدها فرد و گروه ديگر که 
قبلا تحت تحريم بودند، مجدد تحريم ها عليه شان 
اعمال می شــود و اين تحريم ها در حوزه های نفت، 
بانک و سوخت است. يعنی بيش از ۵۰ بانک ايرانی و 
۵۰ شرکت زيرمجموعه هدف تحريم قرار گرفتند.» 
اســتيو منوچين توضيح داد: «۴۰۰ مورد خاص در 
مورد انرژی، کشــتی، هواپيمــا و ۶۵ مورد هواپيما 
بخش های ديگری از تحريم ها هستند، علاوه بر اين 
۲۶۰ نفر در اين حوزه مــورد تحريم قرار می گيرند. 
در پنج مــاه گذشــته وزارت خزانــه داری آمريکا 
تاثيرگذارترين تحريم ها را داشــته است که بيش 
از ۹۰۰ مورد هســتند؛ اينها قوی ترين فشــارهای 

اقتصادی عليه ايران را می سازند.»
در فهرست تحريم های آمريکايی، نام بانک هايی 
چون ملی، ســپه، تجــارت، دی، قواميــن، آينده،  
کارگشايی، توســعه صادرات و پست بانک به چشم 
می خــورد، همچنين در اين فهرســت نام چندين 
شرکت کشتيرانی،  شــرکت توسعه سيستم انتقال 
برق گيلان، هواپيمايی جمهوری اسلامی (ايران اير) 
با مشخصات جزيی (از جمله شماره سريال ساخت 

هواپيماها) وجود دارد.

خبر آخر

ترکیه حکم دستگیرى
رضا ضراب را صادر کرد

خبرگــزاری آناتولــی تاييــد کــرده 
دادستانی ترکيه حکم دســتگيری رضا 
ضراب را به خاطر عــدم رعايت قانون در 
ساخت وســاز در اين کشــور صادر کرده 
است. ضراب ٣٤ ســاله تاجر طلا و فعال 
اقتصادی ايرانی-ترک اکنون در نيويورک 
زندانی اســت. دادگاهی در اســتانبول، 
ضراب را به جرم ساخت وســاز غيرقانونی 
در ويلای شــخصی اش در منطقه بويکوز 
اين شهر به سه سال حبس محکوم کرده 

است.
 

 آمریکا از همیشه منزوى تر است

روزنامه شـهروند در  شـکل جدید 
خـود بـا فـرم و محتوایـى متفاوت 
منتشـر مى شـود. مـا را از نظرات و 
انتقـادات خـود بى نصیـب نگذارید 
و بـا مـا از طریـق شـماره پیامـک 
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عبدالرضا رحمانی فضلی، وزير کشور در آخرين جلســه ستاد مرکزی اربعين در وزارت کشور با اشاره 
به دستور رئيس جمهوری مبنی بر تقويت زيرساخت ها گفت: «چهار بانده کردن جاده مهران به نجف 
يکی از مواردی اســت که بايد به آن پرداخت و می توان گفت هــر کاری که در اين زمينه صورت گيرد، 
باقيات الصالحات است که تا سال ها آن را در پرونده ما خواهند نوشــت.» او ادامه داد: «موضوع اربعين و 
تلاش های انجام شده برای برگزاری اين آيين دينی را نمی توان آنچنان که بايد و شايد منعکس کرد و مردم 

نيز به طور طبيعی از فعاليت های صورت  گرفته مطلع نمی شوند.»

وزیر کشور خبر داد:  

دستور رئیس 
جمهورى براى بهبود 
مسیر مهران به نجف

شروع صفحه آرايی
مدير مسئولسردبيرمعاون سر دبيردبير سرويسصفحه  آرا: ؟؟؟۴۵ / ۱۶

اتمام صفحه آرايی
۱۷ / ۴۵

شروع صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟

همزمان با اجرای مرحلــه دوم تحريم های آمريکا خبر 
رسيد که شــورای نگهبان بيش از ٢٠ ايراد در حوزه های 
شــرعی و قانونی بــه CFT گرفته اســت؛ لايحه ای که 
مهمترين بخش مصوبه مجلس برای پيوســتن ايران به 
FATF (کنوانســيون مقابله با پولشويی و تأمين مالی 
تروريسم) اســت و بعد از جنجال های فراوان در مجلس 
تصويب شد. جدا از اين که طی ديروز و پريروز عده زيادی 
از کارشناسان و مسئولان به زمان اعلام مخالفت شورای 
نگهبــان انتقاد کردند، بحث های ديگــری هم در فضای 
سياسی کشور شنيده می شــود. از يک سو، نماينده های 
 CFTمجلس اعلام کرده اند کــه بر رأی خودشــان به
خواهند ايستاد و از طرف ديگر شورای نگهبان هم نشانه ای 
مبنی بر کوتاه آمدن نشان نمی دهد، بنابراين پيش بينی 
غالــب در مورد سرنوشــت اين مصوبه، رســيدن آن به 
ايستگاه مجمع تشــخيص مصلحت نظام است. در مورد 
اين که CFTدر مجمع با چه برخــوردی مواجه خواهد 
شد هم پيش بينی ها کاملا متفاوت است. برخی از چهره ها 
قاطعانه از دست رد مجمع تشــخيص مصلحت نظام بر 
سينه CFT حرف می زنند و برای بعد از آن پيشنهادهايی 
مطرح می کنند؛ مثلا ديروز محمدرضا بادامچی، نماينده 
مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با اين پيش بينی که 
مصوبه مجلس به مجمع تشخيص مصلحت نظام خواهد 
رفت و اعضای مجمع هــم به آن رأی نخواهند داد و گفته 
که در مــواردی مانند اين بايد از ظرفيت قانون اساســی 
استفاده کرد و نظر مستقيم مردم را پرسيد. او تأکيد کرده 
که رفراندوم يک بخش تزيينی در قانون اساسی نيست. 
بهرام پارسايی و کاظم جلالی، ديگر نماينده های مجلس 

 CFT هم گفته اند که چندان به نظر شورای نگهبان درباره
خوشبين نيستند. با وجود حرف های اين چنينی مجيد 
انصاری، عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام، در گفت وگو 
با «شــهروند» حرف های اميدوارکننــده ای می زند. او 
 CFT می گويد: «من شــخصا صداهای مثبتــی درباره
از مجمع می شــنوم و فکر نمی کنم نظــر اعضای مجمع 
تشخيص مصلحت نظام نسبت به اين مصوبه مجلس تا 
اين اندازه منفی باشد. البته همه اينها در صورتی است که 
نماينده های مجلس نتوانند يا نخواهند اصلاحات مد نظر 
اعضای شورای نگهبان را در اين مصوبه اعمال و نظر اين 

شورا را جلب کنند.»
او در جواب اين که در صــورت رد مصوبه در مجمع، آيا 
می توان رفراندوم را يکی از گزينه های روی ميز دانســت، 
می گويد:   «رفراندوم در مورد مسائل بسيار مهم که نظام 
در مورد آنها به بن بست رسيده باشد، کارايی دارد. اگرچه 
مسأله پيوســتن ايران به FATF اهميت زيادی دارد، اما 
نظام در مورد آن به بن بست نرســيده و بعيد می دانم که 

برسد.»
انصــاری ادامه می دهد: «من ٢٢ ايرادی را که شــورای 
نگهبان به CFT گرفته کاملا خوانده ام. غالب اين اشکالات 
به قســمت ب بند يک ماده ٢ قانون CFT مربوط است. 
بنابراين ممکن اســت مجلس با اعمــال برخی تغييرات 
جزيی بتواند نظر شورای نگهبان را تأمين کند و اصلا کار 
به ميانجيگری و تصميم گيری مجمع تشخيص مصلحت 
نظام نرسد که اگر هم رسيد قطعا اين مجمع با نگاه به قانون 

و مصالح کشور با آن برخورد می کند.»
از آن طرف، محمدرضا باهنــر، عضو اصولگرای مجمع 

تشخيص مصلحت نظام هم نظر مثبت خودش را به اين 
مصوبه نشــان داده و در نشســت خبری که ديروز برگزار 
کرده گفته: «من با برخی از نمايندگان مجلس شــورای 
اسلامی صحبت  کرده ام. برخی نمايندگان معتقدند به دليل 
ايراداتی که شورای نگهبان گرفته  است، اين لايحه ديگر 
قابل اصلاح نيســت و برخی هم معتقدنــد می توان آن را 
اصلاح کرد. کنوانسيون هم به  دليل رفت و برگشت های اين 
لايحه بين شورای نگهبان و مجلس، مهلت ايران را چهار 
ماه تمديد کرده  اســت. بنابراين در صورتی هم که شورای 
نگهبان و مجلس با هم به مشکل بربخورند، اين لايحه به 
مجمع تشــخيص می آيد و ما می توانيــم آن جا تصميم 
مناســبی بگيريم. فکر می کنم ما می توانيم اين قانون را 
بپذيريم و بگوييم تا جايی که قانون اساسی و احکام اسلامی 

اجازه بدهد، به آن پايبند هستيم.»
سيدمحمد صدر، عضو ديگر مجمع تشخيص مصلحت 
نظام هم به ايرنا گفته اســت: «اميدوارم فقدان علم کافی 
نسبت به لوايح مرتبط با FATF علت برخی مخالفت ها 
باشد. مصلحت در اين اســت که اين لوايح تصويب شود. 
درحال حاضر اين لوايح در دست بررسی است و مخالفان 

و موافقان درحال ارايه نظرات خود هستند.»
او در واکنش به حرف های موحدی کرمانی که گفته بود 
در صورت رسيدن کار مصوبه به مجمع، اين نهاد آن را رد 
خواهد کرد، گفته اســت: «اين نظر ايشان است. من فکر 
می کنم که در مجمع تشخيص مصلحت نظام موضوع بحث 
خواهد شد. طرفين اســتدلال های خود را مطرح خواهند 
کرد. اين که ايشان بر چه مبنايی اين برداشت را دارد، من 

آگاهی ندارم.»

برخى اعضاى مجمع تشخیص مصلحت نظام حرف هاى امیدوارکننده اى زده اند

CFT چراغ سبز میانجى به
مجید انصارى، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در گفت وگو با «شهروند»: صداهاى مثبتى از مجمع مى شنوم

توضیحات وزیر امورخارجه به نماینده هاى مردم

نمایندگان مجلس: قانع شدیم
مجلس شورای اســلامی در جلسه علنی 
ديروز سوالات حســينعلی حاجی دليگانی 
نماينده شاهين شــهر، از وزير امور خارجه 
در زمينه اينکه براســاس چه مجوز قانونی 
بعد از اجرايی شــدن برجام توافق محرمانه 
با نماينده آمريکا امضا شــده است را بررسی 
کردنــد کــه پــس از توضيحــات و انجام 
رأی گيری از مجموع ١٩٤ نماينده حاضر در 
مجلس، ١١٢ رأی موافق و ٦٦ رأی مخالف و 
٨ رأی ممتنع اخذ شد و درنهايت نمايندگان 

از پاسخ وزير امور خارجه قانع شدند.
درخصوص ســوال حاجی دليگانی از وزير 
امــور خارجــه در زمينه اينکــه «وقتی در 
مذاکرات برجام زورتان به طرف های مقابل 
نرســيد، چرا نيامديد و به مجلس شــورای 
اســلامی و مردم گزارش  آن را ارايه نداديد؟ 

آيا مردم نامحرم بودند يا مجلس يا هر دو؟»
محمدجواد ظريــف، وزيــر امورخارجه 
کشــور هم در جواب سوال کننده ها، خطاب 
به نماينــدگان گفت: «ســوال اول در مورد 
حمايــت وزارت خارجــه از تلاش هــای 
جمهوری اسلامی برای استرداد اموال بابک 
زنجانی به کشــور بود کــه در اين موضوع 
نقش وزارت خارجه نقش حمايتی است. ما 
موظفيم اقدامات دستگاه قضائی را پيگيری 
کنيم و درخواســت هايی که دســتگاه های 
مختلف برای تخلفات صورت گرفته داشتند 
را دنبال کنيم کــه وزارت خارجه اين کار را 
انجام داده و درخواســتی نبوده که پيگيری 

نکرده باشد.»
او در پاسخ به اين سوال که چرا در مذاکرات 
زورتان بــه آمريکايی ها نرســيد و به مردم 
گزارش نداديد؟ گفت: «برجام حاصل توافق 
چند جانبه اســت. در توافق چند جانبه هيچ 
طرفی نمی تواند تمام خواسته هايش را بگيرد. 
آمريکا می خواست برنامه  هسته ای ما متوقف 
شود، فردو تعطيل شود، درش را گِل بگيرند، 
راکتور آب سنگين اراک بســته شود و ايران 
فقط روی سانتريفيوژهای آی آر وان تحقيق 
و توسعه داشته باشد. آنها ده ها خواسته ديگر 

هم داشتند ولی به آن نرسيدند.»

جمهورى براى بهبود 
مسیر مهران به نجف
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